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در حالی  که نمایندگان مجلس درباره احتمال تقسیم 
تهران اظهار بی اطلاعی می کنند، مقام های دولتی 
تاکید دارند که این کار تا پایان دولت ســیزدهم 

انجام می شود.
در حالی  که نمایندگان مجلس درباره احتمال تقسیم تهران به 
سه استان در آینده اظهار بی اطلاعی می کنند، مقام های دولتی 
از رئیس دولت سیزدهم گرفته تا وزیر کشور و استاندار تهران 
به تناوب  از تقسیم تهران سخن می گویند و تاکید دارند که این 

کار تا پایان دولت سیزدهم انجام می شود.
علیرضا فخاری، استاندار تهران، به باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت که تقسیم استان تهران به دو قسمت غربی و شرقی از 
گذشته »مطالبه مردمی« بوده و به همین دلیل در دستور کار 
دولت قرار گرفته است.  دولتی ها بنا دارند استان غربی تهران را با 
مرکزیت شهریار و استان شرقی را با مرکزیت دماوند یا ورامین به 
تقسیم بندی جغرافیایی ایران اضافه کنند. به گفته استاندار تهران، 
بررســی های اولیه انجام شده و حالا قرار است زیرساخت ها و 
ساختارهای سازمانی و اداری نیز برای نهایی شدن این کار آماده 
شوند.آن طور که اســتاندار تهران می گوید، اولویت اول دولت 
تشکیل استان غربی اســت و پس از شکل گیری تقسیمات 
غربی، برای جداسازی استان شرقی هم اقدام می شود. فخاری 
همچنین گفت که این تقسیم بندی ها احتمالا تا پایان دولت 
سیزدهم انجام می شود.پیش تر ابراهیم رئیسی و احمد وحیدی 
هم گفته بودند که تقسیم بندی اســتان تهران در دستور کار 
دولت قرار دارد. چنانچه این اقدام انجام شوند، استان تهران مانند 

استان خراسان به سه پاره شرقی، غربی و مرکزی تقسیم خواهد 
شــد.تاکید دولتی ها بر سه پاره کردن تهران در حالی است که 
نمایندگان مجلس درباره این موضوع اظهار بی اطلاعی می کنند. 
روزنامه دنیای اقتصاد روز دوشنبه هفتم آذر در گزارشی با عنوان 
»استان تهران سه پاره می شود«، درباره این موضوع با نمایندگان 

مجلس گفت وگو کرد.

مجلس از تقسیم بندی تهران بی خبر است
محمد صالح جوکار، رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی 
مجلس، گفت که فعلا در خصوص تقسیم تهران موضوعی به 
کمیسیون امور داخلی کشور اعلام نشده است. او به مصوبه ای 
در کمیسیون امور داخلی مجلس که بر توسعه استان های بزرگ 
مانند اصفهان، کرمان و سیستان و بلوچستان متمرکز است، 

اشاره کرد ولی گفت که این طرح به صورت عادی در مجلس 
مطرح است اما مشخص نیست تا پایان مجلس یازدهم به نتیجه 
برسد.به گزارش تجارت نیوز، جوکار این نکته را نیز اضافه کرد که 
در مورد تقســیم تهران به دو استان شرقی و غربی به صورت 

روشن و شفاف به مجلس چیزی اعلام نشده است.
طبــق قانون، هرگونــه تصمیم و اقدام دولــت برای تغییر 
تقسیم بندی های کشوری باید در قالب لایحه به مجلس ارسال 
شود و در صورت تصویب در مجلس، امکان اجرای آن وجود 
دارد. جوکار نیز به همین نکته اشاره کرد و گفت دولت می تواند 
در خصوص تقسیمات کشوری لایحه بدهد تا مصوب شود. او 
در ادامه تاکید کرد که مجلس در جریان تقسیم تهران نیست و 

صحبت ها در این مورد در دولت مطرح است.
سخنان این نماینده مجلس آشکار می کند که دولت ابراهیم 
رئیسی طرح تقســیم بندی تهران را بدون نظر مجلس پیش 
می برد. در حالی  که رئیس کمیسیون امور داخلی مجلس بر این 
باور است که برای تقسیم بندی تهران باید حتما »ضرورت های 
لازم« در نظر گرفته و برای مثال، به شــاخص های جمعیت، 

پراکندگی و حاشیه نشینی توجه شود.
ابوالفضل ابوترابی، عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی 
کشــور در مجلس، نیز به نقــل از دولتی ها گفت که به دلیل 
»حساسیت ها و تبعات احتمالی«، جزئیات تقسیم بندی تهران 
پس از انتخابات مجلس از سوی دولت به مجلس ارائه می شود. 
این نماینده مجلس که با تقسیم استان های بزرگ مانند کرمان، 
تهران و اصفهان موافق است، تایید کرد که تقسیم بندی های 

استانی می تواند موجب »تشویش اذهان عمومی، اختلاف و 
درگیری هایی« شود.

از مجموع سخنان نمایندگان مجلس چنین برمی آید که دولت 
ابراهیم رئیسی به دلیل نگرانی از پیامدهای احتمالی تقسیم بندی 
جدید تهران، بدون کســب مجوز از مجلس این طرح را قبل 
از انتخابات آغاز کرده اســت؛ زیرا احتمالا اطمینان دارد که در 
ماه های آینده طرح پیشنهادی اش در مجلس یکدست تصویب 

خواهد شد.
تقسیم بندی اســتان تهران به مقدماتی نیاز دارد که برخی 
کارشناسان می گویند هیچ یک از آن ها در حال حاضر در تهران 
فراهم نیست. ضمن اینکه تقسیم پایتخت با مصوبه شورای 
عالی شهرسازی و معماری کشور و هیئت وزیران در دهه ۸۰ 
مغایر است.به گفته کارشناسان، تغییرات استانی در تهران به 
مطالعات جامع و فراگیر و آسیب شناسی گسترده نیاز دارد. این 
تغییرات به دلیل افزایش هزینه های جاری باید در بودجه لحاظ 
شوند و با شعار و بدون مطالعه نمی توان بخشی از تهران را به 
استان تبدیل کرد اما دولت سیزدهم با پافشاری و در یک حرکت 
انتخاباتی، بدون پشتوانه مطالعاتی و آسیب شناختی این طرح را در 
اولویت قرار داده است.روزنامه  هم میهن در همین زمینه به نقل 
از یک نماینده مجلس که نخواست نامش فاش شود، نوشت 
که هیچ تحقیق، پژوهش و کار کارشناسی در این مورد صورت 
نگرفته است و تنها درباره آن اظهارنظر می شود. با این حال، وزیر 
کشور دولت سیزدهم مدعی است که کار کارشناسی تغییر در 

تقسیمات کشوری انجام شده است.

بی خبری مجلس از تصمیمات دولت! هشدار نسبت به سدسازی روسیه بر روی رودخانه ولگا 
منافع ایران از دریای خزر باید تامین شود

نماینده مجلس از کاهش دو متری سطح آب دریای خزر خبر داد و از دستگاه 
دیپلماسی آب کشور درخواست کرد تا این موضوع را پیگیری و منافع کشور 

را تامین کنند.
معین الدین سعیدی، نماینده مجلس با اشاره به ضرورت توجه ویژه به وضعیت دریاچه ارومیه 
گفت: متاسفانه نگاه به شرق بعضاً باعث شده که بسیاری از چالش هایی که ممکن است برخی 
از قدرت های شرقی ایجاد کنند، دیده نشود.وی افزود: ضمن نقد جدی به رویکرد غرب در نوع 
برخورد با اقتصاد ایران، باید به این نکته اشاره کرد که چنین رویکرد دوگانه حقوق بشری که 
غربی ها مشخصاً در حوزه غزه به طور مشخص نمایان کردند، منجر به بی اعتمادی به اروپا شده 
است؛ اما مبادا از ترس عقرب جراره غرب، به مار غاشیه شرق پناه بریم؛ چراکه برخی قدرت های 
شرقی مخصوصاً چین ثابت کرده است که در ادوار مختلف، چندان سازگاری با منافع ملت ایران 
ندارند.به گفته سعیدی، موارد متعددی نیز در این خصوص وجود دارد که یکی از مهمترین آنها 
که به شدت می تواند آسیب زا باشد، موضوع سدسازی کشور روسیه روی رودخانه ولگا و بسیاری 
از رودهای منتهی به دریای خزر است.این نماینده در گفتگو با اقتصاد آنلاین اشاره کرد: بر اساس 
اخباری که دریافت شده، حداقل دو متر از سطح دریای خزر کاهش پیدا کرده و این موضوعی 
است که باید از اولویت های اصلی دستگاه دیپلماسی و اضلاع دیپلماسی آب از جمله وزارت نیرو 
و سازمان محیط زیست باشد.وی اظهار داشت: مبادا سطح روابطی که ما با کشور روسیه داریم، 

باعث شود که حقوق ملت ایران مورد بی توجهی واقع شود.

شاکری ضمن تشریح راهکارهای اولویت دار حل معضل آلودگی هوا:
تنها راهکار مسئولان برای مدیریت بحران آلودگی هوا 

تعطیلی مدارس است
عضو مجمع نمایندگان اســتان تهران ضمن تشریح راهکارهای مقابله با 
آلودگی هوای تهران، گفت: در حالی که قانون هوای پاک برای ۲۵ دستگاه 
شرح وظایف تعیین کرده، تنها راهکار مسئولان هر ساله با شروع فصل سرما 

تعطیلی مدارس است.
اقبال شاکری با اشاره به وضعیت بحرانی آلودگی هوای تهران درباره میزان اجرای قانون هوای 
پاک، گفت: این قانون یک ســابقه طولانی دارد و شــرح وظایفی را برای 25 دستگاه اجرایی 
مشخص کرده که ضرورت دارد، برای حسن اجرای آن دستگاه های نظارتی و بازرسی کل کشور 
ورود پیدا کرده و عاملان و عواملی که در این اجرای این قانون ضعیف عمل کردند را معرفی 
کنند.نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس ادامه داد: متأسفانه در 
مقطع کنونی وضعیت به نحوی است که هر ساله با شروع فصل سرما در آذرماه، پدیده وارونگی 
هوا رخ می دهد و غلظت آلایندگی افزایش می یابد و تنها راهکار دولت برای مدیریت این بحران 
تعطیلی مدارس است.وی تصریح کرد: منشأ بیش از 7۰ درصد آلودگی  شهر تهران خودرو و 
وسایل نقلیه عمومی است، بنابراین برای حل این منشأ نیز باید برنامه داشت.عضو کمیسیون 
عمران در مجلس ادامه داد: برای پرداختن به این معضل باید ســه راهکار فوری را در دستور 
کار قرار داد؛ نخست تقویت و تغییر نوع حمل و نقل عمومی، به این نحو که علاوه بر افزایش 
کمی حمل و نقل عمومی سوخت آن ها نیز بهبود یابد.وی در گفت و گو با خانه ملت یادآور شد: 
شهرداری تهران به 1۰ هزار ناوگان اتوبوس نیاز دارد ولی بر اساس آماری که خود شهرداری ارائه 
کرده فقط 3 هزار ناوگان دارد که نیمی از همین ناوگان نیز عمر مجاز را رد کرده اند.شاکری اضافه 
کرد: همچنین در زمینه ناوگان مترو نیز به 15۰۰ واگن نیاز داریم که اگر این ناوگان تأمین شود، 
مترو به عنوان پاک ترین نوع حمل و نقل عمومی می تواند جابه جایی مسافر خود را به 3 برابر 
افزایش دهد.این نماینده مردم در مجلس افزود: از سوی دیگر باید به دنبال تأمین ناوگان عمومی 
برقی باشــیم، در صورت تأمین این نیاز بیشترین تأثیر در رفع آلودگی را در شهر تهران شاهد 
خواهیم بود.وی ادامه داد: در سفر اخیر شهردار تهران به چین و مصوبات مجلس شورای اسلامی 
برای حمل و نقل عمومی اقداماتی در این زمینه انجام شده ولی با اعتبارات موجود بودجه ای 
نمی توان تحول ویژه ای در این عرصه رقم زد. ما باید به دنبال یک منبع تأمین مالی عظیم باشیم 
که با اعتبارات فعلی اتفاق بزرگی رخ نخواهد داد.شاکری، یکی دیگر از راهکارهای پیش روی 
برای مقابله با آلودگی را تبدیل تاکسی های فعلی به خودروهای هیبریدی و برقی دانست و گفت: 
این در حالی است که بر اساس آمار موجود نیمی از ناوگان 7۰ هزار خودروی تاکسی تهران نیز 
فرسوده محسوب می شوند و باید با اولویت این رویه اصلاح شود.وی اضافه کرد: عامل دیگر 
آلودگی هوای تهران، موتور سیکلت هایی هستند که بیشتر آن ها موتورهای کاربراتوری دارند و 
آلایندگی زیادی ایجاد می کنند. باید در این زمینه نیز تدبیری داشت و از موتورها سیکلت های 
برقی استفاده کرد، موضوعی که در در دستور کار دولت قرار دارد ولی با توجه به هزینه های بالای 
موتورهای برقی نیاز است در خصوص تأمین باتری موتورهای برقی باید دولت راهکارهایی را 
در نظر داشت از جمله تأمین موتورهای برقی با مالکیت دولت، با توجه به هزینه هایی که عمدتا 
برای قشر متوسط دارد.عضو مجمع نمایندگان استان تهران تأکید کرد: در کنار این موارد، بهبود 
کیفیت سوخت به یورو 5 و یورو 6 نیز از دیگر مواردی است باید در دستور کار قرار گیرد. همچنین 
سازمان ملی استاندارد و پلیس راهور باید از پلاک کردن خودروهایی که سوخت بالایی دارند، 
اجتناب کنند.وی افزود: موارد مذکور اولویت دار بوده و در صورت اجرای این موارد، معضل آلودگی 
تهران حل خواهد شد. ما اصلا کاری به سایر منشأهای آلودگی هوای تهران مانند صنایع آلاینده 
و غیره نداریم. شهرداری تهران در زمان مدیریت دکتر قالیباف اعلام آمادگی کرد که می تواند 
مدیریت این معضل را در صورت تأمین اعتبار لازم به عهده بگیرد و آلودگی تهران را ریشه کن 

کند ولی این مهم به شهرداری محول نشد و ما هر ساله شاهد تکرار چنین معضلی هستیم. 

نحوه ثبت تمدید کارت بازرگانی اعلام شد
نحوه ثبت درخواست استثنا از شروط تمدید کارت بازرگانی در سامانه جامع 

تجارت اعلام شد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، پیرو ابلاغ دستورالعمل اجرایی تبصره ۴ بند 3 ماده 1۰ آئین نامه 
اجرایی قانون مقررات صادرات و واردات، هر بازرگان می تواند حداکثر به مدت 2 سال از یکی 
از شروط موضوع این دستورالعمل در تمدید کارت بازرگانی مستثنی و مبتنی بر قواعد مندرج 
در دستورالعمل، در سقف اعتباری ایشان لحاظ گردد.کاربران می توانند پس از ورود به حساب 
کاربری خود، از مسیر »بخش ثبت و پیگیری مشکل< درخواست جدید< گروه عملیات پایه< 
شــاخه اشکال در احراز صلاحیت< موضوع ثبت استثنائات کارت بازرگانی« نسبت به ثبت 
درخواست اقدام نمایند. شایان ذکر است در هر بار درخواست تمدید، صرفاً امکان استثنا از یکی 
از شروط میسر است. همچنین پیش از ثبت درخواست استثنا »می بایست سایر شروط دریافت 
کارت بازرگانی متقاضی تأیید شده باشند.«مدت زمان بررسی تیکت بین 5 الی 7 روز کاری است 

و نتیجه بررسی از طریق همان تیکت به اطلاع متقاضی خواهد رسید.

 محرمانه اعلام کردن بخشنامه ای 
که موضوع آن مردم هستند، خلاف قانون است

یک حقوقدان گفت: تا آنجا که می دانم وزیر کشور تحصیلات حقوقی ندارد اما مقام 
دادستان تحصیلات حقوقی دارد و به اصول حقوقی و قوانین و قواعد مسلط است. 
درست است که وزارت کشور روی این بخشنامه مهر محرمانه زده اما آقای دادستان 
به عنوان یک حقوقدان حتما آگاهی به این نکته دارد که اساسا طبقه بندی برای این 

بخشنامه غیرقانونی بوده است.
کامبیز نوروزی در گفت وگو با ایلنا، درباره اعلام جرم دادســتانی علیه روزنامه اعتماد به دلیل انتشار 
نامه محرمانه  وزارت کشور در خصوص بحث حجاب  با وجود ابراز بی اطلاعی احمد وحیدی از متولیان 
موضوع حجاب بان ها و علیرغم اظهارات اخیر دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر در این خصوص 
گفت: البته احتمالا اعلام جرمی که شده به دلیل انتشار سند طبقه بندی شده است. روزنامه اعتماد یک 
صفحه از بخشنامه ای که وزارت کشور در خرداد سال جاری ابلاغ کرده را منتشر کرده که روی آن مهر 
خیلی محرمانه خورده است اما شماره بخشنامه شماره خیلی محرمانه ای نیست و شماره عادی است. از 
این قســمت بگذریم یک نکته مهم وجود دارد و آن اینکه اصولا این بخشنامه طبق قانون نمی تواند 
طبقه بندی شود و طبقه بندی این بخشنامه غیرمجاز و غیرقانونی است.این حقوقدان یادآور شد: تبصره 
ماده 5 و همین طور ماده یازده قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات به صراحت مقرر کرده مصوبه و 
تصمیمی که موجد حق یا تکلیف عمومی است، قابل طبقه بندی به عنوان اسرار دولتی نمی باشد و انتشار 
آن ها الزامی خواهد بود. به این ترتیب این بخشنامه در هر حال در جهت ایجاد یکسری تکالیف برای 
شهروندان است، بنابراین طبق موادقانونی وزارت کشور اصلا نمی تواند آن را طبقه بندی کند و موظف بوده 
این بخشنامه را برای اطلاع عموم منتشر کند و اصلا محرمانه کردن این بخشنامه خودش غیرقانونی و 
خلاف قانون است. وی با بیان این که محرمانه کردن این بخشنامه به نوعی به شوخی هم شباهت دارد، 
اظهار داشت: این بخشنامه یکسری تکالیفی برای شهروندان ایجاد می کند، دمثلا بگوید زنانه پوشش شان 
چگونه باشد، تا وقتی زنان ندانند محتوای این بخشنامه چیست که نمی توانند به آن عمل کنند. این 
چه رفتار غیرمعقولی است؟ بخشنامه صادر می کنند که سوژه و موضوع آن مردم هستند بعد همین را 
محرمانه اعلام می کنند؟ این مساله شگفت آور و چیزی عجیبی است!نوروزی در پاسخ به این که بعد از 
انتشار بخشنامه این نکته مطرح شد چرا مدعی العموم از وزیر کشور توضیح نخواسته و چرا در مورد چنین 
بخشنامه مهمی که مردم باید در جریان آن قرار می گرفتند پنهان کاری صورت گرفته و به جای آن با 
رسانه برخورد شده است، گفت: همین طور است، آقای دادستان مدعی العموم است تا آنجا که می دانم 
وزیر کشور تحصیلات حقوقی ندارد اما مقام دادستان تحصیلات حقوقی دارد و به اصول حقوقی و قوانین 
و قواعد مسلط است. درست است که وزارت کشور روی این بخشنامه مهر محرمانه زده اما آقای دادستان 
به عنوان یک حقوقدان حتما آگاهی به این نکته دارد که اساسا طبقه بندی برای این بخشنامه غیرقانونی 
بوده است.  وی تاکید کرد: عمل روزنامه اعتماد مطابق بند الف ماده 2 قانون مطبوعات برای آگاهی افکار 
عمومی بوده و در اینجا اصلا جرمی اتفاق نیفتاده و این طبقه بندی غیرمجاز بوده است و بر این عمل 
هیچ اثری مترتب نیست؛ بنابراین نمی تواند این طبقه بندی منشاء اثر باشد که بگوییم انتشار این بخشنامه 
انتشار سند طبقه بندی شده است. سند طبقه بندی زمانی معتبر است که مطابق با قانون این کار انجام شده 

باشد و انتظار این است آقای دادستان به عنوان یک مقام حقوقی به این نکات ظریف توجه داشته باشد.

اخبار کوتاه 

معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: تجمعــات را نباید یک امر 
تشریفاتی ببینیم، تجمعات برای کشور یک فرصت و در راستای 
مردمی سازی امور کشــور است. تاکید داریم که برای تجمعات 

سیاسی باید مجوز گرفته شود.
محمد دهقان در نشست خبری به مناسبت برگزاری همایش ملی مسئولیت 
اجرای قانون اساسی با اشاره به وضعیت جنگ غزه، اظهار کرد: نقض کامل حقوق 
بشر در این جنگ از سوی صهیونیست ها بر همه جهانیان آشکار شد. اثبات شد 
اسناد بین المللی در زمان جنگ و بحران کارآمدی ندارد و فقط به یک دستاویز 
برای قدرت ها بدل شده است.وی افزود: رئیس جمهوری به همین دلیل عنوان 
کرد که دادگاه های جدیدی برای محاکمه سران رژیم صهیونیستی لازم است 
تا در بزنگاه ها وظیفه خود را در جلوگیری از جنایت و نسل کشی انجام دهد. این 
جنگ علاوه بر دردناک بودن برای مردم غزه یک حقیقت تلخ را هم نشان داد که 
سازمان های حقوقی بین المللی نمی توانند کارآمد و اثرگذار باشند.دهقان تاکید کرد: 
در دادگاه های جدیدی که شکل گیرد حتماً سران رژیم صهیونیستی و شخص 
رئیس جمهوری آمریکا جو بایدن و سایر سران غربی که رسماً از جنایات جنگی 

رژیم صهیونیستی حمایت کردند و به آنان اسلحه رساندند، باید محاکمه شوند.
به گزارش تجارت نیوز، معاون حقوقی رئیس جمهوری با بیان اینکه همایش ملی 
مسئولیت اجرای قانون اساسی با حضور رئیس جمهوری، برگزار می شود، اظهار کرد: 
این همایش در روز 12 آذر برگزار می شود و ناظر به حل مشکلات کشور خواهد بود 
تا صرفاً هدف از برگزاری آن سخنرانی و اظهارنظر نباشد. همچنین از 2 هزار استاد 

حقوق و برخی از سفرا برای حضور در این همایش دعوت کردیم.
وی با اشاره به ارسال مقالات متعدد به این همایش و برگزاری نظرسنجی مردمی 
در زمینه لزوم اجرای کامل قانون اساسی، گفت: توده های مردم و نخبگان هم نظر 
هستند که برای حل مشکلات کشور مهمترین و بهترین راه اجرای کامل قانون 
اساسی است. این دولت هم تاکید دارد همه اصول قانون اساسی جدی گرفته و 

برای اجرای آن برنامه ریزی شود. هیات پیگیری اجرای قانون اساسی به ریاست 
خود رئیس جمهوری برای اولین بار در تاریخ انقلاب اسلامی تشکیل شده است تا 
بدون ســوگیری سیاسی که در دوره های گذشته گاهی شاهد آن بودیم به همه 

اصول قانون اساسی و اجرای آن توجه شود.
تصویب نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها در دولت 

دهقان یادآور شــد: لایحه برگزاری تجمعات را آماده کرده ایم، خانه ملی قانون 
اساسی مجوز تأســیس گرفت و سامانه ملی اجرای قانون اساسی را با تاکید بر 
مشارکت خود مردم در این زمینه شکل دادیم تا شکایات خود را در زمینه اجرانشدن 
قانون اساسی به ما منتقل کنند. در حوزه های سیاسی و دفاع از حقوق زنان هم 
اقدامات و برنامه ریزی های در نظر گرفته ایم.دهقان در پاســخ به پرسشی درباره 
لایحه آخرین وضعیت تصویب لایحه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها، گفت: 
لایحه »نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها« در دولت تصویب شد و الان در 
کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس است. یک طرح مشابه نیز پیش از این در 
مجلس مطرح شده بود و اراده کمیسیون شوراها این است که لایحه و طرح را با 
هم ادغام کند.وی یادآور شد: تجمعات را نباید یک امر تشریفاتی ببینیم، تجمعات 
برای کشور یک فرصت و در راستای مردمی سازی امور کشور است. تاکید داریم 
که برای تجمعات سیاسی باید مجوز گرفته شود.معاون حقوقی رئیس جمهوری در 
پاسخ به پرسشی درباره وضعیت اموال بلوکه شده ایران در سایر کشورها، اظهار کرد: 
اصل مبالغی که در کره جنوبی سپرده گذاری و سرمایه گذاری کرده بودیم برگشت. 
البته ما حق مان را نگرفتیم؛ کره جنوبی باعث شد ارزش پول ما کم شود به خاطر 

توقیف غیرقانونی پول ایران در کره جنوبی، یک میلیارد دلار ضرر کردیم.
وی تاکید کرد: اقدامات اولیه را برای این موضوع انجام دادیم و منتظر هستیم 
مجلس مجوز لازم را بدهد تا پیگیری کنیم. بخشی از پول ایران در بحرین توقیف 
شده است. ما کاملا کارهای فنی و حقوقی را انجام دادیم، لایحه آن در مجلس 

است تنها منتظر مجوز مجلس هستیم.

دهقان همچنین با تاکید بر اینکه تجمعات یک فرصت است و مسئولان در آن 
می توانند از نگاه های مردم مطلع شوند، اظهار کرد: با برگزاری تجمعات مسئولان 
بهتر می توانند در امر خدمت رسانی ایفای نقش کنند. برای انواع تجمعات قواعد 
خاص گذاشتیم تا زودتر به نتیجه برسد. سلسله اقداماتی انجام گرفته تا تجمعاتی 
که مورد نیاز و فوری اســت، در روند اجرای آن تسریع شده و در سایر تجمعات 
نیز مسئولیت پذیری در آن نقش داشته باشد. برای اجرای تجمعات برنامه ریزی 
کردیم تا بتواند به نتیجه واقعی برسد و در این موضوع از آخرین مدل ها و روش ها 

بهره برده ایم.
تشکیل هیاتی برا بررسی مصوبات شوراهای عالی

وی یادآور شد: در این دولت، هیاتی تشکیل شده که به بررسی مصوبات شوراهای 
عالی و دستگاه های دولتی می پردازد تا با قانون اساسی مغایرت نداشته باشند. بعضا 
مواردی بوده که تذکر داده شده تا اصلاح شود. این کار دنبال می شود تا مصوبه ای 
مغایر با قانون اساسی نداشــته باشیم. همچنین در سراسر کشور با هماهنگی 
استانداران شبکه ملی اجرای قانون اساسی را با همکاری استادان حقوق تشکیل 
دادیم. بعد از بررسی های انجام گرفته، بزودی اعلام خواهیم کرد کدام دستگاه ها در 

اجرای قانون اساسی سهیم بوده اند.
معاون حقوقی رئیس جمهوری با بیان اینکه ما هفت لایحه درباره منابع بلوکه شده 
ایران به مجلس تقدیم کرده ایم، گفت: در گذشته این طور نبود که از مجلس مصوبه 
خواسته شود ولی ما معتقدیم که برای حضور در این دعاوی، باید مصوبه مجلس 
وجود داشته باشد. پنج لایحه در کمیسیون مربوطه تصویب شده و در نوبت است.

دهقان ادامه داد: بخشــی از وجوه ما در بحرین است که در گذشته توقیف شده 
بوده و در این زمینه هم آماده هستیم تا اقدام لازم را با مجوز مجلس انجام دهیم.

وی با اشاره به وضعیت پرونده های ایران در دادگاه بین المللی دادگستری، اظهار 
کرد: کانادا، از معدود کشورهایی است که آرای بی پایه محاکم آمریکا را در کشورش 
اجرا کرد و این خلاف مصونیت ایران بود و ما به این نتیجه رسیدیم که علیه کانادا 

اقامه دعوا کنیم و صلاحیت دیوان بین المللی دادگستری را درباره رسیدگی به این 
مسئله پذیرفتیم و اقامه دعوی کردیم. هرچند کانادایی ها اعلامیه خود را اصلاح 
کردند ولی ما دعوا را ثبت کردیم و از این فرصت استفاده می کنیم و توقع داریم 

کانادا محکوم شود چون نقض مصونیت ایران را انجام داده است.
کانادا، سوئد و انگلیس در زمینه محاکمه ایران صلاحیت ندارند

معاون حقوقی رئیس جمهور یادآور شد: همچنین کانادا، سوئد، انگلیس و اوکراین 
علیه ما درباره ماجرای هواپیمای اوکراینی اقامه دعوا کردند و از نظر ما مســئله 
محکمی نیست. ما خودمان محاکمه را انجام دادیم و رأی هم صادر شده؛ وقتی 
یک مرجع داخل کشــور محاکمه انجام داده، معنا ندارد که مسأله در محکمه 

بین المللی دنبال شود. کانادا، سوئد و انگلیس در این زمینه صلاحیت ندارند.
دهقان  درباره پیگیری حقوقی پرونده ترور شــهید سلیمانی، توضیح داد: ما در 
این باره کار کارشناسی را انجام دادیم و طبق قواعد بین المللی به آمریکایی ها اخطار 

دادیم و بعد از سپری شدن زمان مورد نظر اخطار، دعوا را ثبت خواهیم کرد.
وی اظهار کرد: شکایت ایران درخصوص برخی از اموال بانک مرکزی منجر به 
نتیجه شد و حکم در اکثر بندها به نفع کشور صادر شده است ولی درخصوص 
وجهی که باید آمریکا به کشور بپردازد دو سال فرصت داده شده تا دو کشور به 

جمع بندی برسند و هیات های مشترک، ارزیابی ها را انجام دهند.
دهقان تاکید کرد: این کار حقوقی است تا دو کشور به تفاهم برسند و چندین بار 
از آمریکا تقاضا کرده این سازوکار را مشخص کنند اما تاکنون جواب روشنی داده 
نشده است. شکایت دیگر درخصوص تحریم هاست که هزار صفحه سند درباره 
خساراتی که از ناحیه تحریم آمریکا علیه کشور اعمال شده، آماده کرده ایم و در 1۰ 

جلد به دیوان بین المللی دادگستری تحویل داده شده است.
معاون حقوقی رئیس جمهوری اظهار کرد: احتمال می دهیم این رأی سال آینده 
صادر شود و توقع داریم دیوان بین المللی دادگستری به عنوان یک  محکمه جهانی 

رای را به نفع ایران صادر کند زیرا تمام اسناد به نفع کشور است.

ضرر ایران بخاطر توقیف غیرقانونی پول ایران در کره جنوبی

عضــو کمیســیون تلفیــق لایحه 
برنامه هفتم توســعه با بیان این که 
افزایش  دربــاره  مجلــس  مصوبه 
سن بازنشســتگی ابهام دارد، گفت: 
امیدواریم شورای نگهبان ایراداتی را به 
این مصوبه وارد کند و برای اصلاح به 
مجلس برگرداند آنگاه ما در کمیسیون 

تلفیق ابهامات را رفع خواهیم کرد.
جعفر قادری با اشاره به مصوبه مجلس شورای 
اســلامی در لایحه برنامه هفتم درباره افزایش 

سن بازنشستگی اظهار کرد: در زمان تصویب افزایش سن بازنشستگی مقرر شد 
بیمه پردازانی که 2۸ تا 3۰ سال سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنها برای 
بازنشستگی اضافه نمی شود. آنهایی که 25 تا 2۸ سال سابقه دارند به ازای هر سال 
باقی مانده تا بازنشستگی دو ماه اضافه می شود و بیمه پردازانی که 2۰ تا 25 سال 

سابقه دارند به سنوات آنها به ازای هر سال سه ماه اضافه می شود.
وی ادامه داد: همچنین بیمه پردازانی که بین 1۰ تا 2۰ سال سابقه خدمت دارند به 
ازای هر سال تا زمان بازنشستگی چهار ماه به سنوات اشتغال آنها اضافه می شود 
و آنهایی که تا 1۰ سال سابقه دارند به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی پنج ماه 

به سنوات شان اضافه می شود.
این عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه بیان کرد: طبق این مصوبه 
سن بازنشستگی برای خانم ها 55 سال و برای آقایان 62 سال پیش بینی شده است 
یا این که خانم ها با 3۰ سال و آقایان با 35 سال خدمت بازنشسته می شوند. پس اگر 
خانمی از 1۸ سالگی مشغول کار شده بعد از 3۰ سال خدمت و داشتن سابقه بیمه 
به اندازه 3۰ سال می تواند در ۴۸ سالگی بازنشسته شود و دیگر لازم نیست تا سن 

55 سال کار کند لذا برای بازنشستگی یک خانم یا 
باید 3۰ سال خدمت طی شده و یا این که آن خانم 
به 55 سال برسد. برای آقایان هم یا باید 35 سال 
خدمت کنند یا به 62 سال برسند. بیشتر از این 

سقف سنی هم اجازه کار داده نمی شود.
این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در 
این بین اگر خانمی در سن ۴۰ سالگی مشغول به 
کار شده باشد می تواند تا 55 سالگی فعالیت کند 
منتها حقوقش براساس قوانین فعلی با 15 سال 
سابقه خدمت به اندازه 15 روز حقوق خواهد شد و 

باید در سن 55 سالگی بازنشسته شود.
به گزارش ایسنا، قادری در مورد وضعیت آقایانی که 35 سال خدمت می کنند، 
اظهار کرد: کسی که 35 سال خدمت می کند حقوق کامل یعنی 3۰ روز حقوق را 
دریافت می کند همین الان هم همین وضعیت را شاهدیم که فوق لیسانسه ها 
اختیار کار به اندازه 35 سال را دارند اما در زمان بازنشستگی به اندازه 3۰ روز حقوق 
می گیرند به ازای این پنج سال کار بیشتر در زمان اشتغال حقوق و مزایای شان را 
دریافت کرده اند؛ در نهایت هم محاسبه حقوق بازنشستگی بر مبنای دو سال آخر 

خدمت خواهد بود.
این عضو کمیسیون تلفیق در پایان گفت: این مصوبه مجلس شورای اسلامی 
ابهاماتی دارد که ما امیدواریم شورای نگهبان آن را به مجلس برگرداند تا ما اصلاح 
کنیم. پیشنهادمان هم این است که به ازای هر سال باقی مانده تا زمان بازنشستگی 
برای آقایان دو ماه اضافه شــده و برای خانم ها 2.۴ ماه اضافه شــود این فرمول 
ساده ای است که نیاز به بندهای فعلی مصوب مجلس شورای اسلامی را ندارد و 

قانون راحت و ساده می شود.

رئیس کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس وعده وزارت صمت را در واردات 
از اساس اشتباه  اقتصادی  خودروهای 
دانست و گفت اگر هم دولت اصرار به 
این امر دارد باید هزینه های آن را خود 

بپردازد.
ناگفتــه پیداســت وعــده واردات خودروهای 
اقتصادی که وزارت صمت بیش از یک ســال 
پیش با هدف برقراری تعــادل در بازار خودرو به 
مردم داده بود با شکست رو به رو شده است، شاهد 

درســتی این ادعا تاکید وزیر صمت بر تقویت جریان واردات خودروهایی برقی و 
بهبود شــرایط بازار راکد خودرو به واسطه این نوع خودرو است. همچنین برخی 
از مسئولان قیمت خودروهایی میلیاردی که اخیرا به کشور وارد شده و به صورت 
قطره چکانی عرضه می شود را اقتصادی می دانند. مجموع این گزاره ها این معنی را 

به ذهن متبادر می کند که خبری از واردات خودروهای اقتصادی نیست.
عزت الله اکبری تالارپشــتی، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز در 
گفت وگــو با ایلنا تعلل وزارت صمت را در عمل به وعده  اش مبنی بر تعدیل بازار 
خــودرو تایید کرد و گفت: همین که وزارت صمت می گوید قصد واردات خودرو 
را دارد حرف اشــتباهی است، زیرا وزارتخانه نمی تواند خودرو وارد کند. وزارتخانه 
سیاستگذاری می کند، سیاست های خود را به مردم اعلام و بخش خصوصی اقدام 

به واردات خودرو می کند.

تالارپشتی در اظهارنظر درباره واردات خودروی 
اقتصادی گفت: واردات خــودروی اقتصادی به 
دســت دولت این معنی را می دهــد که دولت 
می خواهد در بازار خودرو دخالت کند و کاری در 
راستای منافع مردم صورت دهد و اگر هزینه ای 
هم در این امر متقبل می شود این هزینه را بپذیرد.

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح 
کرد: دولت وعده واردات خودروهای اقتصادی را 
داد امــا هیچ گاه به این امر ورود نکرد، الان یک 
سال است که مجلس قانون مرتبط با این امر را 
وضــع کرده اما دولت آیین نامه اجرایی آن را تصویب نکرده اســت، در حالی که 
تصویب آیین نامه اجرایی تنها دو ساعت زمان می برد نه یک سال.وی خاطرنشان 
کرد: ما هم در مجلس براساس ماده 23۴ اقدام به توضیح خواهی از وزیر صمت 
کردیم و انتهای ماده 23۴ هم به قوه قضاییه ختم می شود.تالارپشتی گفت: اگر 
برای بهبود بازار خودرو اقدامات به موقعی صورت بگیرد رضایت عمومی از عملکرد 
وزارت صمت بالا خواهد رفت، با این حال معلوم نیســت که چرا اقدامی در این 
راستا صورت نمی گیرد؟ این نماینده مجلس همچنین اظهار کرد: نظراتی از سوی 
مسئولان دولتی مبنی بر این وجود داشت که خودروی لوکس وارد نشود، مجلس با 
این ایده مخالفت و تصریح کرده که کار دولت وضع تعرفه و قوانین تجارت است و 
هر کس توان خرید خودروی بهتر را دارد و می تواند تعرفه واردات آن را هم پرداخت 

کند این کار را انجام دهد.

نائب رئیس کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانــی ایران در مورد 
افزایش 13 درصــدی حقوق دولتی 
معادن در لایحه بودجه ســال 1403 
گفت: در این امــر از دو جهت ایراد 
وارد است؛ نخست اینکه این درصد با 
حاشیه سود معدنکاران همخوانی ندارد 
و دوم اینکه همه معادن در مقیاس های 
بزرگ و کوچک باید بــه یک میزان 

حقوق دولتی پرداخت کنند.
افزایــش 13 درصدی حقــوق دولتی معادن در بودجــه 1۴۰3 به نارضایتی 
معدن داران انجامیده است. آنها این میزان از افزایش را کارشناسانه و متناسب با 
اقتضائات امروز تولید و شرایط بازار داخلی و جهانی محصولات معدنی نمی دانند.

مهرداد اکبریان، نائب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران و رییس انجمن سنگ آهن کشور در این باره به 
ایلنا گفت: حقوق دولتی از جمله مطالبات نقدی دولت است که به صورت مستمر 
و فزاینده بخش معدن و صنایع معدنی را هدف می گیرد، متاثر از این جریان تولید 

سخت تر و گران تر می شود و قیمت تمام شده محصولات افزایش پیدا می کند.
وی افزود: پرداخت حقوق دولتی مقوله ای جدید در بخش معدن کشور نیست 
و همواره بهره داران از معادن این حقوق را به دولت پرداخت می کردند، اما امروز 

موضوع حقوق دولتی از دو جنبه اعتراض معدن داران را برانگیخته است.
اکبریان ادامه داد: مشــکل نخست این است که رقم تعیین شده برای حقوق 
دولتی معادن نســبت به درآمد معدن دار منصفانه نیست، این رقم در سال های 
اخیر افزایش هنگفتی داشته و این امر به اعتراض معدن داران انجامیده اما این 

اعتراضات هیچ گاه مورد توجه قرار نگرفته است. 
این مشکل در معادن فلزی به طور ویژه سنگ 
آهن برجستگی بیشتری نسبت به دیگر معادن 

دارد.
نائب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی خاطرنشان کرد: علاوه بر ناعادلانه 
بودن رقمی که برای حقوق دولتی در نظر گرفته 
شده سیســتم دریافت آن هم عادلانه نیست؛ 
اکنــون همه معادن در مقیاس هــای بزرگ و 
کوچک که میزان درآمد آنها با یکدیگر متفاوت 
است باید به یک اندازه حقوق دولتی بپردازند. این قضیه بیش از هر چیز برای 
معادن کوچک و متوسط مشکل ساز شده چون نسخه ای که دولت برای معادن 
بزرگ می پیچد را در مورد معادن کوچک و متوسط که به دست بخش خصوصی 
استخراج می شوند هم اعمال می کند، بدون توجه به اینکه حاشیه سود اینها با هم 
تفاوت دارد.رئیس انجمن سنگ آهن گفت: دولت در تعیین حقوق دولتی معادن 
باید شرایط بازار داخلی و بازار جهانی، قیمت ارز، قیمت تجهیزات و حامل های 
انرژی و مواردی از این قبیل را در نظر بگیرد و با توجه به تاثیر این موارد بر حاشیه 

سود معادن حقوق دولتی از آنها مطالبه کند.
اکبریان تصریح کرد: این افزایش بی رویه مطالبات دولت و آنچه دولت با عنوان 
»درآمدهای پایدار« تعریف کرده کمر تولید را شکسته است. تداوم این شرایط 
سبب توقف تولید می شود. امروز حاشیه سود معادن به شدت پایین آمده است.  

وی در نهایت اظهار امیدواری کرد کــه دولت هر چند افزایش 13 درصدی 
حقوق دولتی را برای معدن داران تعیین کرده دست کم خواسته آنها را مبنی بر 

هوشمندسازی حقوق دولتی به نتیجه برساند.

آرگون تاکید کــرد: مالیات یک جاده 
یک طرفه نیست و گیرنده مالیات باید 
در مقابل آن خدمات شایسته به مردم 
ارائه دهد. دولت باید پاسخگوی مالیات 
باشد که این مالیات کجا خرج می شود، 
از سوی دیگر هزینه های خود را کم کند 

تا خدمات بهتر ارائه کند.
افزایش اخذ مالیات وضعیت بغرنجی را برای 
مزدبگیران ایجاد کرده است. از یک سو افزایش 
حقــوق 1۸ درصدی در کنار تورم 5۰ درصدی، 

فشار اقتصادی و معیشتی را بالا برده است، از سوی دیگر اخذ مالیات بر حقوق، 
انگیزه مالیات دهی و انگیزه کار را نیز کاهش می دهد که اثرات منفی بر تولید و 

رشد اقتصادی خواهد داشت.
عباس آرگون، فعال اقتصادی و عضو اتاق بازرگانی، درباره تاثیر منفی مالیات بالا 
بر رشد اقتصادی به »انتخاب« گفت: با توجه به سطح درآمدی فعلی، مالیات از 
یک نقطه که پیش تر برود، نه تنها موجب رشد نخواهد شد بلکه موجب کاهش 
درآمد دولت نیز خواهد شد. با توجه به رشد هزینه هایی که اکنون داریم نسبت 
به حقوق و دستمزد ها، رشد هزینه ها بسیار بالاست. مالیات صرفا فشار بیشتری 
به قشر آسیب پذیر خواهد آورد. اینکه مردم باید در بحث مالیات مشارکت کنند 
بحث درستی است و مالیات باید یک ارزش شود، اما مالیات باید عادلانه باشد و 
عدالت مالیاتی در تمام سطوح اجرا شود. یعنی تمامی مردم به صورت شفاف و به 

میزان عادلانه مالیات دهند.وی تاکید کرد: مالیات 
یک جاده یک طرفه نیست و گیرنده مالیات باید 
در مقابل آن خدمات شایسته به مردم ارائه دهد. 
دولت باید پاسخگوی مالیات باشد که این مالیات 
کجا خرج می شود، از سوی دیگر هزینه های خود 

را کم کند تا خدمات بهتر ارائه کند.
آرگون درباره احتمال افزایش فرار مالیاتی بیان 
کرد: فرار مالیاتی با توجه به سیستم های جدید 
باید کاهش می یابــد. عمده افرادی که مالیات 
می دهند حقوق بگیر هســتند و قبل از اینکه 
پول به دســت حقوق بگیر برسد مالیات آن کسر شده است. من گمان نکنم 
این موضوع به ســمت فرار مالیاتی حرکت کند. با توجه به جمیع کنترل ها در 
حساب های بانکی این اتفاق انجام نمی شود، اما به طور کلی فشار بر مردم افزایش 
می یابد. باید از مالیات مراقبت کرد که فشار به اقشار متوسط و پایین زیاد نشود. 
عدالت مالیاتی از تمام این بحث ها مهم تر است. اگر عدالت مالیاتی برقرار شود، 

نتایج منفی اخذ مالیات کمرنگ می شود.
آرگون درباره تاثیر افزایش مالیات مزدبگیران بر کاهش انگیزه کار گفت: مالیات 
اگر متناسب با پرداختی ها و کیفیت خدمات همراه نباشد موجب مهاجرت در نسل 
جوان هم می شود. باید عواقب متعدد مالیات را دید. مالیات خیلی حساس است و 
باید به جای افزایش نرخ، چتر مالیاتی را گسترش داد. باید تمامی بخش ها زیر چتر 

مالیات قرار بگیرند وعدالت مالیاتی انجام شود.

اینافراددر۴۸سالگیبازنشستهمیشوند

رئیسکمیسیونصنایعمجلس:

ایراداتافزایش۱۳درصدیحقوقدولتیمعادن

عضواتاقبازرگانی:

فرمولجدیدمحاسبهحقوقبازنشستگیاعلامشد

وعدهوارداتخودروبهدستدولتاشتباهبود

درآمدهایدولتیکمرتولیدراشکستهاست

دولتبایدپاسخگوباشدکهاینمالیاتهاکجاخرجمیشود

کارشــناس بازار کار معتقد است افزایش سن بازنشستگی با ساختار 

کنونی بحران صندوق های بازنشستگی را برطرف نمی کند.
 حمید حاج اسماعیلی با اشاره به اینکه تمامی سیاست هایی که تاکنون اجرایی شده است، 
در عمل به ورشکست شدن صندوق های بازنشستگی و بروز بحران در این بخش منجر 
شده، گفت: مردم حق بیمه پرداخت می کنند تا پس از فراغت از کار بتوانند حقوقی بگیرند، 
هر چند افزایش سن بازنشستگی گریزناپذیر است اما در ساختار کنونی که مدیریت بر اساس 

مشی و مرام سیاسی تصمیم می گیرد نه شایستگی و بهینه سازی اداره صندوق، حتی این 
تصمیم نیز نمی تواند برای صندوق ها راهگشا باشد و در عمل تنها سبب خواهد شد این 
بحران با تعویق روبرو شود.وی در گفتگو با اقتصاد 1۰۰ گفت: حل مشکل صندوق های 
بازنشستگی باید در قالب یک اصلاح ساختاری دقیق صورت گیرد اما دولت برای خودش 
هیچ مسئولیتی را روشن نکرده و در عمل تنها بار مسئولیت را به دوش مردم انداخته است. 

وی گفت: وقتی نتیجه این سیاست ها بروز بحران در صندوق های بازنشستگی است، در 
عمل با فقیرتر شدن مردم مواجه می شویم. مردمی که دستمزدشان از تورم عقب می کاند و 
حالا باید سال های بیشتری حق بیمه بدهند تا جبران مدیریت خسارت بار بر صندوق های 
بازنشستگی را جبران کنند. به گفته وی این تصمیمات در عمل به فقیرتر شدن مردم منجر 

شده و این اقدامات نیز طبیعتا زمینه را برای گسترش و تعمیق این فقر مهیا خواهد کرد.

مردم را فقیر می کنند
فرافکنی به روش دولتی ها با افزایش سن بازنشستگی
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